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”Jag skulle kunna göra vad som helst – utom en kyrka”, skrev arkitekt Ingrid Wallberg till Alfred Roth 1937. 

Båda hade arbetat i Le Corbusiers ateljé i Paris tio år tidigare. Hennes första radhus i Örgryte stod klara. Hon 

hade vunnit en tävling om lamellhus för flerbarnsfamiljer, gjort femton tävlingsbidrag till en 

sportstugetävling, ritat tvåfamiljsvillor för tomter vid Botaniska trädgården i Göteborg och höll på med ett 

typhus för Norra Ängby. 

 

Många arkitekter, troende eller ej, tog uppdrag att rita kyrkor. I församlingarna fanns pengar och arkitekten 

kunde bli berömd för nytänkande och sköna linjer. I brevet till Alfred hävdade den principfasta Ingrid att 

syftet med en byggnad var viktigast. Hon var inte konfirmerad och hade gift sig borgerligt, att rita en kyrka 

var otänkbart. Begravningsplatser intresserade henne däremot. En dispensär tävlade hon gärna om och hon 

vann mot de två andra inbjudna arkitekterna Gunnar Hoving och Björner Hedlund. Nils Einar Eriksson var 

fackgranskaren som förordade hennes förslag. 

Bra bostäder för familjer med små inkomster var Wallbergs passion, där låg framför allt hennes nytänkande, 

grundat sedan många år med studiebesök runtom i Europa. Redan 1921, då Ingrid med efternamnet 

Lilienberg var anställd för att bygga upp montrar i Jubileumsutställningens kommunala avdelning, besökte 

hon tillsammans med en bostadsinspektör sextio lägenheter på Södermalm i Stockholm. 

 

Projektet som fått ARQ:s stöd hade börjat med idén om att presentera en intressant kvinna och ett gripande 

människoöde, men gick snabbt över till att bli ett projekt om modernitet och ideal. En av flera vändpunkter 

var när Roths och Wallbergs tidigaste ritningar dök upp i Zürich: Två lamellhus med sandlådor, gungor och 

lekande barn på takterrasserna, högt över biltrafiken.  

Genom mängden av bevarade dokument i privata och offentliga arkiv har det varit möjligt att inom projektets 

ram följa en arkitekts mångskiftande roller: Utredare och folkbildare, stadsplanerare, debattör och teoretiker, 

praktikant, företagare, ekonom, formgivare och konstnär, inredningsarkitekt, byggnadskontrollör och även 

förhandlare med makthavare och diplomat i samarbete med beställare, byggmästare och hantverkare. Det 

krävs styrka och människokännedom för att föra en vision till verklighet. För kvinnor tillkom särskilda 

hinder. När Wallberg varit verksam i egen firma i drygt tjugo år, var det fortfarande bara fem kvinnliga SAR-

medlemmar som försörjde sig med självständigt arbete inom yrket, berättar Ingeborg Wærn Bugge i boken 

Svensk Yrkeskvinna (1950).  

 

FoU-områden där Ingrid Wallbergs arbete passar in berör hållbarhet, innovation och stadsutveckling och 

projektet bidrar i hög grad till ny kunskap om kvinnliga arkitekter, om bostadsfrågor och över huvud taget 

om arkitekters vardagliga arbete vid ritbord, på byggplatser och på möten. Bland dokumenten i Wallbergs 

arkiv finns PM om golvvärme och brev om lanterninfönster, golvbehandlingar och sågtakskonstruktion. 

Dagboksanteckningar talar om återbruk av timmer, träplankor och marmorspill. Ett golv berättar konkret om 

konsten att lägga pussel med gamla fönsterbräder av sten. I en trappa hålls handledarna upp av armeringsjärn, 

en produkt som i sin tur är gjord av återvunnet skrot. En korridor vidgas för att ge fönsterplats åt en 

symaskin. Ingrid kritiserade berömda inredningsarkitekter som ritade så låga och klumpiga skåpsben, att det 

var svårt att städa under möbeln. Hon ritade in en cateringfirma i en radhuslänga och mjölkbutik i en annan, 

och gemensam tvättstuga i flera. 
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Den 4 april 2020 öppnades en stor utställning om Ingrid Wallberg i tre salar på Hallands Konstmuseum i 

Halmstad. Forskningsprojektets resultat bidrog med faktaunderlag och fysiska fynd såväl som texter i 

utställningen, medan museets intendent Annelie Tuveros och hennes medarbetare står för slutligt urval och 

form. På grund av pandemin förlängdes utställningstiden till den 24 januari 2021. 

 

----- 

 

Utdrag ur boken, sid. 140–142 om Ingrid Lilienbergs arbete inför Jubileumsutställningen 
1923: 

 

I sin bok När Sverige blev modernt (2018), berättar Per I Gedin om ett meningsutbyte inom 

Slöjdföreningen inför deltagandet i Jubileumsutställningen i Göteborg. Gregor Paulsson skulle 

själv ha föreslagit arbetsutskottet att ta med ett socialt program för gestaltningen av bostadsrum, 

men hade avfärdats med orden ”Vi vill inte ha något socialt skit på denna utställning.” 
18 

Vid den tiden hade Paulssons idéer om vackrare vardagsvara åt alla ännu inte ersatt det tidiga 20-

talets förtjusning i klassiska ideal med läcker formgivning och dyrt hantverk: Swedish grace. Han 

vann i längden och höll upp segern i tillbakablicken 1968: ”Estetiskt sett blev hela avdelningen 

utomordentlig, dess arkitektur ett juvelskrin. Men det är inte allom förunnat att skaffa sig 

juveler.”  

Om herrarna i stället för att skynda förbi den anspråkslösa Långa gången på väg till Hakon 

Ahlbergs vackert placerade hall för konsthantverk och konstindustri, hade de kunnat se den 

sociala skiten dokumenterad av Ingrid från Hus och Hem. Den bristande dokumentationen av 

kvinnornas insats speglar också skillnaden i status mellan Hus och Hem och Svenska 

Slöjdföreningen.  

Mamma Lotten beskrev montern för Lotti: ”I-s utställning intresserade mig mest. Hennes statistik 

var så trevlig. Alla bilder så betecknande och inte groteska, fast de ofta berörde t.o.m. 

dryckenskap. Tänk på tavlan med alla anledningar till fattigvårdsunderstöd! Och hennes 

rumsinteriörer förtjusande.”  

Ingrid beställde teckningar av Carl Meurling. En av planscherna visade antalet bötfällda 

fylleriförseelser per 1 000 invånare. Tre vingliga busar har haffats av poliser i uniformer. 

Bilderna talar till hjärtat, siffrorna till förnuftet: Över den stora gubben från år 1855 står det 138, 

mellangubben 1899 visar att 54 greps och 1921 bara 24, och den gubben är mindre än 

polismannen.  

A.-B. Göteborgssystemet startades 1865 för att hindra privata företagare från att tjäna pengar på 

rusdrycker och idén med individuell kontroll påverkade hela landets alkoholpolitik. Varje kunds 

inköp registrerades och missbrukare fick inte handla. Från 1917 hade bolaget monopol. När 

statliga Kontrollstyrelsen införde motboken fick i stället varje person köpa en begränsad mängd.  

Göteborgssystemet hade matservering och 1921 bildades ett restaurangaktiebolag som serverade 

både sprit och mat. En plansch om den ändrade konsumtionen visar en man vid ett dukat bord. 

Bilden för 1899 visar en mindre måltid och ett jättelikt spetsglas, 1910 har glaset krympt men är 

fortfarande högre än fatet med mat. 1920 är matportionen större och mannen håller ett litet 

spetsglas i handen. 



Andra planscher visade antalet nya alkoholsjukdomsfall under tre år, 1897 står siffran 134 invid 

en man med röd näsa i en säng, 1909 symboliserar en snarkande man 116 personer och 1920 

ligger 72 intagna män till sängs. Bolagets vinst redovisades för tre år, och var för 1920 drygt tre 

miljoner. Kanske anas en liten ironi i texten: ”Rörelsen har städse gått med vinst.”  

Säkert är det Ingrid som delat upp köparna i två grupper. 25 386 män fick motböcker 1921 och 

kunde köpa fyra liter spritdrycker/månad och 25 095 fick köpa två liter. ”Samma år innehade 6 

000 kvinnor motbok.” 

En karta visade nykterhetsrörelsens utbredning i landet och i Göteborg 1881 och 1911. Göteborgs 

distrikt hade över 16 000 medlemmar och var en av Sveriges huvudorter för nykterhetsrörelserna. 

Ingrids vid den här tiden opersonliga byråkratröst avslöjar sig, apropå att medlemskurvan faller 

och stiger:  

Tidsandan har måhända i stort sett varit mindre gynnsam för nykterhetsrörelsen i dess 

organiserade form. Men denna rörelse har haft ett betydande inflytande på seder, åskådning och 

umgänget samhällsmedborgarna emellan, och för närvarande torde praktiskt taget hela samhället 

vara genomsyrat av det ogillande mot spritmissbruket, som på sin tid var anledningen till 

nykterhetsrörelsens uppkomst.  

Meurlings teckningar fanns också i den 250-sidiga guiden Kommunala avdelningen, vägledning. 

I montern för folkbildningsrörelser visades ett vandringsbibliotek och lånestatistik. Mest lästa 

författare på Dicksonska folkbiblioteket var Jack London, August Strindberg, Emilie Flygare-

Carlén och Alexandre Dumas. Det redogjordes för föreläsningar och folkkonserter med 

domkyrkoorganisten Elfrida Andrée som var ansvarig på Arbetareinstitutet vid Järntorget.  

Det fanns sju koloniträdgårdar i Göteborg med 1 117 kolonilotter. En modell av en trädgård 

visades och fotografier. Även nämns Studiehemmet Nordgården som  

Ingrids vän Jeanna Oterdahl skapade 1919 med syftet att föra samman ungdomar från olika 

miljöer. 

När stadsbyggnadsutställningen invigdes i slutet av juli tilldelades Albert Lilienberg 

Nordstjärneorden. Den kommunala avdelningen hade vid månadsskiftet sin särskilda vecka av 

uppmärksamhet, men då var Ingrid med Albert och träffade all världens stadsplaneläggare och 

arkitekter. Kampffmeyer från Wien och Unwin från London bodde på Stora Gårda. George 

Pepler skrev redan på båten hem och tackade för allt de gjort för att göra vistelsen trevlig och 

lärorik vad gäller stadsplanering med mest ville han komma ihåg ”the charming hospitality of 

you and your husband and your lovely home.”  

Efter utställningens stängning fick Ingrid influensa och reste till Schweiz. Från ett kurhotell i 

Manheim skötte hon kontakterna med kakelugnsmakare Lindblad, vars interiör från ett 

landshövdingehus från 1890 skulle flyttas till Göteborgs museum. En del inventarier hade Hus 

och Hem bara haft till låns och skulle nu köpas in. Hon bad Lindblad anteckna när han köpt 

föremålen. Hennes lista ger oss en bild av montern:  

Tvåmanssäng av valnöt, stoppad soffa, antimakass, solfjäder, 2 porslinshundar, 4 oljetryck, 20 m. 

trasmattor, virkat spjällband, blomsterställ av bambu, kommod, klocka mm. Köket: Kökssoffa, 2 

omålade stolar, målad skänk, bord m vaxduk, kryddställ, spis m tillhörande kakel, spishuv med 

krans, 10 m trasmattor, gardinhållare.  

 



 

 

Textutdrag sid. 152-156 om Ingrid Lilienbergs praktikanttid hos Le Corbusier: 
 

Le Corbusiers och Pierre Jeannerets ateljé (den fick inte kallas arkitektbyrå) låg på Rue de Sèvres 

35 i ett numera rivet hus som tidigare hade inhyst ett kloster. Det fyrtio meter långa och tre och 

en halv meter breda rummet hade tio fönster längs ena långväggen, och vid fönstren stod enkla 

ritbord på bockar. Det fanns en kamin och en telefon och så några skärmar så att Le Corbusier 

kunde ha ett ostört hörn om han fick besök. På den fönsterlösa väggen fästes ritningar och planer 

upp med nypor på ståltrådar. 

Det gamla klostret var en manlig enklav ända tills Ingrid Wallberg och Charlotte Perriand vid 

slutet av 20-talet kom över tröskeln. Först klev emellertid den 24-årige Alfred Roth in, mannen 

som skulle bli Charlottes och Ingrids privatlärare, arkitekt med examen från ETH, Tekniska 

högskolan i Zürich. Han hade arbetat ett par år på sin professor Karl Mosers byrå och skulle börja 

som lärare vid Bauhaus, men så föreslog Moser att han i stället skulle åka till Le Corbusier som 

behövde hjälp. När Alfred kom i början av januari 1927 var det bråttom med ett visionärt bidrag 

till tävlingen om Nationernas Förbunds palats i Genève. Alfred perspektivritade den stora 

mötessalen.  

En dag fotograferade han och de andra assistenterna planen och Le Corbusier föreslog med ett 

tvetydigt (maliciöst, enligt Alfred) leende att Alfred skulle skicka bilden till sin förre 

arbetsgivare. Alla visste att han satt i juryn. Karl Moser blev illa berörd och skickade genast 

tillbaka brevet.  

Lika akut var nästa uppdrag i ateljén, husen till Deutsche Werkbunds utställning i Weissenhof i 

Stuttgart (Weissenhofsiedlung kallades anläggningen, men siedlung är ordet för bostadsområde). 

Ritningarna till en flott villa och ett enklare tvåfamiljshus skulle ha skickats till Mies van der 

Rohe redan 1926. Påminnelsebreven hade hopat sig. Alfred ritade i hast praktiskt taget alla 

planer, berättade han i en intervju femtio år senare. 

Det kom mängder av frågor från teknikerna i Stuttgart och Le Corbusier gick till Alfreds ritbord 

och klagade på att de tyska medarbetarna inte var skickliga nog. Då erbjöd sig Alfred att åka dit 

och kontrollera allt. Det var mycket listigt av chefen att inte be honom och alltså stå fri från 

ansvar, menade Alfred. Le Corbusier skrev genast till Stuttgart, att han skulle skicka sin bästa 

assistent. ”Jag var den enda på byrån”, kommenterade Alfred långt senare. 

Hans arbete i Paris och Stuttgart är en viktig bakgrund till beslutet att 1928 flytta till Sverige. Så 

länge han var i Le Corbusiers tjänst fick han arbeta med andras spektakulära idéer och när det var 

klart fick hans arbetsgivare all uppmärksamhet. I Stuttgart kände han sig övergiven. Han fick 

göra allt själv. När han frågade sina chefer om färgsättningen, fick han svaret: Gör som du 

tycker! Han måste själv rita en säng och låta tillverka, och köpa möbler som fanns på marknaden. 

Tavlor på väggarna skulle det vara. Le Corbusier lovade skicka egna och några av Fernand Léger, 

men inga kom. Alfred lät då Willi Baumeister i Stuttgart, vän med Le Corbusier ställa ut i husen.  

Le Corbusier fick också kritik för att möbleringen inte var nyskapande, vilket drog ner 

helhetsintrycket. Många av de andra husen hade försetts med pinfärska stålrörsmöbler. Bara en 

arkitekt tänkte annorlunda, Josef Franks parhus hade pösiga fåtöljer, mjuka mattor och de 

mönstrade kretonger vi nu känner igen från Svenskt Tenn. Han emigrerade till Sverige 1933.  

När Ingrid kom till ateljén låg på ritborden Villa Stein-de Monzie som skulle uppföras i en av 

Paris flottare förorter. Den var beställd av författaren Gertrude Steins lika konstintresserade bror 



Michael, hans fru Sarah och Gabrielle de Monzie, tidigare gift med en minister som hjälpt Le 

Corbusier en del.  

Samtidigt diskuterades i ateljén hur det skulle gå med tävlingsbidraget till Nationernas Förbund. 

Tävlingstiden hade gått ut i januari och mot slutet av mars hade juryn ännu inte bestämt sig. Flera 

arkitekter av den akademiska skolan satt i juryn. Skulle vinnaren uppföra ett tempel med 

monumental fasad som fredssymbol och arbetsplats för all världens folk? Det kom fram att Ingrid 

var bekant med Ivar Tengbom i juryn och hon lovade att göra ett försök. Var även detta ett 

maliciöst påhitt av Le Corbusier? Här gällde det att formulera sig rätt, samt att inte göra sin 

husbonde besviken.  

Ivar Tengbom var den enda från Norden bland de nio i juryn. Han brukar sällan presenteras som 

generaldirektör, utan snarare som skaparen av Stockholms konserthus och andra verk. Som 

arkitekt hade han utvecklats från nationalromantiker till klassicist, och blev senare funktionalist, 

men vid detta tillfälle var han chef för Kungliga Byggnadsstyrelsen.  

Kopian av brevet till generaldirektören finns i brevboken som Ingrid använde i Paris. Hon skrev 

för hand med karbonpapper under originalet. Hon berättade att hon nyss suttit i ett sällskap med 

yngre franska och holländska arkitekter, och en del av dem hade skickat in förslag till tävlingen. 

De var missmodiga med tanke på nämndens representanter från Sydeuropa. Särskilt bedrövligt 

var det med Frankrikes man. Därför hade de bett henne skicka två foton och en bild ur 

L’Architecte, ”för att Ni skulle få klart för Er vad Lemaresquier går för som arkitekt. Som jag 

fann denna önskan tämligen oskyldig, lovade jag uppfylla den.” Hon avslutade brevet med en 

hälsning till fru Tengbom. Ingrid kan ha kommit i kontekt med paret Tengbom redan 1914, då 

han ritade sparbankhuset i Halmstad. Det byggdes med tegel från Slottsmöllan. Något svarsbrev 

från Ivar Tengbom finns inte i Ingrids arkiv.  

Juryns utslag kom inte förrän i maj, bland annat på grund av oenigheter kring hur man skulle 

hantera förslag som överskred budgeten. Nio förslag fick förstapris, däribland Nils Einar 

Erikssons, som senare ritade Göteborgs konserthus. Tage William-Olsson hamnade i andra 

prisgruppen. Kusinerna Jeanneret fick ingen placering alls. Hade de diskvalificerat sig genom att 

två gånger knacka på hos jurymedlemmar? Ville Le Corbusier medvetet straffa ut sig genom att 

spräcka anonymiteten, för att sedan få Europas unga hungriga arkitekter med sig på revolt? Inget 

av de vinnande förslagen byggdes. N. F. lät senare andra arkitekter ta sig an projektet och det 

blev en extremt pampig sak, uttänkt för att var och en i juryn skulle få något som smakade bra, 

har Nils Einar Eriksson berättat.  

Händelsen har räknats som en brytpunkt och hade det goda med sig att protesterna från flera 

länder ledde till bildandet den 28 juni 1928 av organisationen CIAM, Congrès Internationaux 

d’Architecture Moderne, där Le Corbusier blev tongivande. Bland de största som nämns idag i 

denna lobbygrupp var arkitekturhistorikern Sigfried Giedion (som blev långvarig 

generalsekreterare), jurymedlemmen från Genève Karl Moser (kongressens första ordförande), 

Hannes Meyer från Bauhaus och Josef Frank, Wien. Sven Backlund från Göteborg rapporterade i 

socialdemokratiska Ny Tid från mötet i La Sarraz. Samma höst bidrog Backlund till att Ingrid 

Wallberg och Alfred Roth fick sin firmas första stororder hos HSB, enligt Alfreds memoarer. 

Roth och Backlund skall ha träffats hos Le Corbusier. 

Vad Alfred decennier efteråt glömde nämna var att den första svenska arkitekt som erbjöds 

medlemskap i CIAM var Ingrid Wallberg. Den 25 januari 1929 skrev Alfred från Schweiz till 

Ingrid och berättade att han blivit hembjuden till Moser och fått höra om initiativet. ”Han bad 

mig att representera svenska arkitekter, alltså ni och jag. Vad tycker ni om det. När jag kommer 



tillbaka till Sverige skall jag omedelbart kontakta Markelius och Ahrens i Stockholm” (hans 

skrivmaskin var utan å).  

Alfred skrev också om ett möte i februari Basel där Le Corbusier skulle medverka, inför CIAM II 

i Frankfurt i slutet av oktober 1929. Det skulle ha socialt fokus och handla om minimikrav på 

smålägenheter, Ingrids favoritämne. Mötet i Basel kom också att handla om hur representanter 

skulle väljas, om ländernas arkitektförbund skulle utse dem. Kanske var det då Ingrids stol 

ramlade bort, antingen direkt i den svenska uttagningen eller efteråt i historieskrivningen. Både 

våren och hösten passerade Ingrid och Gösta Tyskland, det vore rimligt att de bevakade 

åtminstone Baselmötet, särskilt som Gösta ju varit med i en statlig utredning om 

smålägenheternas standard och ekonomi.  

Några år senare anmälde sig i alla fall Ingrid Wallberg hos Sven Markelius som stödmedlem i 

Neues Bauen och som deltagare vid nästa kongress, CIAM IV i Moskva. Han skickade blanketter 

och villkor för medlemskap i Kreis der Freunde der Internationalen Kongresse für Neues Bauen, 

en vänkrets som skapades när Bauhausskolan tvingats av nazisterna att lägga ner. Alfred Roth var 

vänkretsens ordförande och Ingrid skickade medlemsavgiften, 20 schweiziska franc till Zürich. 

Erik Friberger, då länsarkitekt och Ingrids vän, skulle också åka med till Ryssland. Tyvärr hände 

något inom den ryska kommittén, som meddelade att de inte kunde ta emot. Det blev i stället 

möte på en chartrad båt från Marseille till Aten. Även vänkretsen skulle i mån av plats få följa 

med på båten.  

Ingrid hade då ingen möjlighet att åka. Sven Markelius undrade om hon även ville dra tillbaka sitt 

medlemskap i Kreis der Freunde, men hon ville stå kvar. I sitt svarsbrev lyckönskade hon honom 

till den fina Villa Markelius i Nockeby: ”Är inte denna villabyggnad hittills den enda i Sverige 

med klara moderna linjer?” Till villan, även tekniskt sett ett experimentbygge, kom Le Corbusier 

som gäst vid sitt besök i Stockholm samma år, då han i en stadsplanetävling föreslog en 

storslagen och beryktad förändring av Stockholms centrala delar.  

Villa Markelius stod klar 1930. Då tragglade Ingrid sen länge med tillstånd för sin funkisvilla i 

Örgryte och hade flera år kvar av krångel. Det hade annars kunnat vara Sven Markelius som 

kommit på studiebesök och berömt Ingrids villa som den hittills enda i Sverige med klara 

moderna linjer.  

 

 

 



 
 

                 Dagens Nyheter 27/7 1930 

 



 
 

 

 



 
 

Göteborgs-Posten 23/8 1930 med Roth & Wallbergs lilla sommarvilla överst i mitten och modell av Villa 

Wallberg planerad för Prytzgatan längst ned. 

 

 

 

 

 



 
 

Första sidan av ett Idun-reportage om Ingrid 1937. 

 

 

 

 

 

  

 

 

  

 

 


